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Jakým způsobem vstupuje do vaší práce umělá inteligence 
a kde vidíte její hlavní přínosy i rizika pro váš obor?  
Umělá inteligence má zcela nesporně celou řadu využití 
i v právní profesi. Tyto nástroje již dnes mění dřívější přístup 
k práci s právními informacemi ve smyslu jejich vyhledávání 
a organizace a čím dál více umožňují efektivní automatizaci 
typizované opakující se agendy, jako je například vymáhání 
pohledávek nebo smluvní dokumentace úvěrů. Na druhou 
stranu, oproti mnohým očekáváním se nelze domnívat, že by 
umělá inteligence měla být v dohledné době schopna právního 
rozhodování ve smyslu, jak zjištěné právní informace aplikovat 
na konkrétní případ v lidském životě, který je téměř vždy svými 
okolnostmi unikátní a jeho správné právní posouzení vyžaduje 
zkušenosti, smysl pro spravedlnost a často i značnou míru 
empatie, čehož stroj schopen není. Umělá inteligence ale najde 
velmi dobré a efektivní využití v přípravě podkladů pro takové 
právní rozhodnutí. Nicméně, pokud jde například o rozhodová-
ní sporů mezi lidmi, existují dobré argumenty, proč zde půso-
bení umělé inteligence bez lidské kontroly vůbec neumožnit, 
i kdyby toho technologie někdy schopna byla.
 
Je pro vás v době, kdy je možné téměř všechno řešit elektro-
nicky/online, stále důležitý osobní kontakt a jednání s klien-
tem? V čem? 
Osobní kontakt přispívá k budování dlouhodobých vztahů zalo-
žených na důvěře (a někdy i na přátelství) a proto bude pro nás 
i nadále nepostradatelný.
 
Co je z vašeho pohledu klíčové pro úspěšné nastartování 
kariéry v advokacii? 
Kromě solidního vzdělání, kvalitní angličtiny nebo němčiny 
a zahraniční praxe potřebuje začínající český právník jasné 
zaměření na oblast, která má budoucnost a pokud možno 
mu umožní odlišit se od konkurence. Klíčové je samozřejmě 
i budování sítě kontaktů a aktivní marketing – přednášení na 
odborných konferencích, zasílání právních novinek součas-
ným a potenciálním klientům, prezentace na sociálních sítích 
a podobně.
 
Jaká je podle vás role advokáta v dnešním světě a jak se liší od 
minulých generací právníků? 
Svět se mění nevídaným tempem, umělá inteligence bude mít 
převratné dopady na náš obor a právní prostředí, ve kterém 
naši klienti podnikají, je čím dál tím složitější.  Dnešní advokát 
se těmto změnám musí neustále přizpůsobovat a učit se nové 
věci, jinak mu ujede vlak.  Neustále se zpřísňující regulatorika 
klade důraz na interdisciplinaritu a schopnost pružně zapojit 
se do týmu odborníků s různorodou specializací je dnes samo-
zřejmostí.

Máte pocit, že mladí právníci a právničky mají tendenci se 
specializovat více než v minulosti? 
Již dnes je specializace poměrně běžná, ale generalistů je stále 
hodně a mladí právníci a právničky většinou vnímají, že složité 
právní prostředí vyžaduje specializaci na jednu nebo více 
oblastí. 

Vnímáte v posledních letech nějaké změny v očekáváních 
klientů vůči právníkům a jakým způsobem se snažíte tato 
očekávání naplnit? 
Klienti vyvíjejí stupňující se tlak na efektivitu advokátů a proje-
vují čím dál tím menší ochotu platit na základě hodinových sa-
zeb. Krom toho očekávají, že právník bude mít dobrou znalost 
jejich byznysu a že je bude aktivně upozorňovat na relevantní 
změny právního prostředí. Tomuto očekávání se snažíme 
vyjít vstříc efektivním používáním vzorů, zaváděním standar-
dizovaných postupů, pružným nasazování týmů zkušených 
odborníků napříč oblastmi, které klienta zajímají, používáním 
dostupných technologií, včetně umělé inteligence, monito-
ringem judikatury a legislativních změn, jakož i průběžným 
vzděláváním našich právníků.
 
Jak zásadní roli ve vaší práci hrají inovace a modernizace? 
Jak se dá držet krok s těmito změnami? 
V současné době zaznamenáváme překotný vývoj nejen 
v inovacích samotných, ale i v jejich právní úpravě. Zejména 
na evropské úrovni byla vydána celá řada právních předpisů, 
které vytvářejí regulatorní rámec pro inovativní technologie. 
Ať už jsou to třeba kryptoaktiva a kryptoměny (nařízení MiCA), 
kybernetická bezpečnost (směrnice NIS2 a specificky pro 
finanční sektor nařízení DORA), nařízení Digital Markets Acts 
and Digital Services Act, na spadnutí je nařízení eIDAS2, které 
si klade za cíl vytvoření evropské digitální peněženky, hovoří se 
i o možných změnách v GDPR. Udržet krok s těmito legislativ-
ními změnami je samozřejmě velmi náročné a vyžaduje to tým 
dedikovaných specialistů na tuto problematiku. Na druhou 
stranu je ale třeba říci, že tyto regulace samy o sobě potřebné 
inovace nevytvoří ani neurychlí a v poslední době se zdá, že 
Evropa je světovou jedničkou spíše v produkci těchto právních 
předpisů než v inovacích samotných. 
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Jak vnímáte rostoucí počet advokátních kanceláří na trhu 
a plánujete na tento trend reagovat nějakým konkrétním 
způsobem?
Rostoucí počet advokátních kanceláří vnímáme jako přirozený 
trend na trhu s právními službami. Přímou reakci na něj ale 
neplánujeme, naší strategií je další růst a personální posilování 
napříč našimi specializacemi tak, abychom i nadále zajišťovali 
full service na nejvyšší úrovni. Tomu odpovídal i vývoj v před-
chozím roce, kdy se nám podařilo získat důležité seniorní 
odborníky například na pracovní právo, nemovitosti, veřejné 
zakázky, ale třeba i na IT nebo hospodářskou soutěž.

Jaký vnímáte posun v očekáváních a potřebách vašich klien-
tů a jak se jim přizpůsobujete?
Klienti v dnešní době očekávají komplexní řešení svých pro-
blémů, spíše než prostou právní radu v jedné konkrétní oblasti. 
Vidíme, že klienti velmi pozitivně hodnotí jak naši schopnost 
radit napříč odvětvími, tak i naši znalost jejich byznysu a naše 
přesahy do jiných oblastí – např. v oblasti IT nebo daní. 

Plánujete posun vašeho zaměření s ohledem na změnu tren-
dů, potřeb klientů i samotné klientské základny?
Výrazný posun v zaměření kanceláře neplánujeme, nicméně 
samozřejmě sledujeme aktuální trendy a reagujeme na ně. 
Průběžně tak inovujeme naše služby vč. zapojení LegalTech 
externích nástrojů např. na automatizaci dokumentů nebo 
whistleblowing, ale inovujeme i interně tak, abychom nadále 
zlepšovali spolupráci a výměnu know-how našich interních 
týmů. Pokud bych měla shrnout naše zaměření, i v budoucnu 
chceme být full servisová kancelář poskytující top právní po-
radenství napříč obory, založené na výborné znalosti klientova 
byznysu a využívající poslední technické trendy.

Jak se reflektují principy ESG a CSR v běžném provozu vaší 
kanceláře?
ESG i CSR vnímáme jako důležité oblasti, které jsou pevně 
spjaty s advokátní praxí. V otázkách ESG nejen radíme našim 
klientům, ale zároveň tento koncept rozvíjíme i v kanceláři. 
Konkrétně jsme zřídili interní ROWAN KLUB, na jehož plat-
formě diskutujeme se zaměstnanci o všech aspektech ESG 
a jejich nápady následně přenášíme do praxe, najali jsme také 
interní odbornici, která bude veškeré firemní ESG aktivity 
koordinovat. Co se týče CSR, zde postupujeme podle stanovené 
strategie a věnujeme se především právní, materiální či finanč-
ní pomoci, například maminkám-samoživitelkám. 

Jak udržujete krok s technologickými trendy a můžete nám 
sdělit některé technologie, které jste již integrovali do vaší 
práce?

Jen za poslední rok jsme ve spolupráci se společností Legal 
Systems spustili systém automatizace dokumentů. Naši klienti 
tak získávají inovativní nástroj, díky kterému výrazně ušetří 
čas při přípravě a revizi smluvní dokumentace. Rovněž jsme 
představili komplexní řešení pro whistleblowing pod názvem 
„Smartwhistle“, v rámci kterého kombinujeme právní službu 
s technickým řešením od švédské společnosti WhistleLink. 

Jaký dopad očekáváte, že budou mít technologické inovace 
na výkon advokacie v budoucnu?
Technologické inovace a digitalizace budou hrát ve světě 
advokacie v budoucnu čím dál větší roli. I proto, že budou 
kanceláře muset držet krok se svými klienty. Pokud se tomu 
nepřizpůsobí a tento fakt nepřijmou, je velice pravděpodobné, 
že je klienti začnou brzy opouštět. Očekáváme, že významnou 
roli bude hrát umělá inteligence, která umožní větší specializa-
ci na složitější právní otázky. Důležitá bude rovněž automati-
zace, díky které se advokáti budou moci více zaměřit na služby 
s vyšší přidanou hodnotou, například strategické poradenství 
či právní analýzy.

Co děláte pro přilákání nových talentů a jak zajistíte, že vytvá-
říte prostředí, které je pozitivní a inkluzivní?
Pro pozitivní prostředí v kanceláři je důležitá především 
otevřená komunikace, schopnost naslouchat a inovovat. O to 
se snažíme v rámci systému mentoringu, ale i tím, že pravi-
delně pořádáme neformální setkání na různá témata s našimi 
mladšími kolegyněmi a kolegy – ať již jde o pracovní podmínky, 
zastoupení žen, nebo třeba o přístup kanceláře k udržitelnosti. 
Jejich podněty bereme vážně a reagujeme na ně – letos jsme 
tak například dále vylepšili náš odměňovací systém, ale např. 
i „udržitelně“ vybavili naše nové kancelářské prostory, o čemž 
ještě určitě uslyšíte. 

Pozitivní a inkluzivní prostředí se ale snažíme vytvářet i tím, 
že podporujeme vlastní aktivity samotných studentů a konci-
pientů. Dobrým příkladem je např. Laworking – aktivita našich 
mladých právníků „pro mladé“, kde se přesně tato témata 
diskutují. I toto nám pomáhá pochopit, kam je třeba se dále 
posunout.

Příjemné pracovní prostředí, fajn tým, kultura otevřené 
společnosti po stránce komunikační i kariérní – to jsou věříme 
naše hlavní lákadla pro nové talenty. Abychom je přilákali a tyto 
hodnoty jim dobře nasdíleli, spustili jsme letos nový kariérní 
portál a celou novou employer-brandingovou strategii. 
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